
Kindel 
käeulatus. 
Raplamaa
Tänase Rohelise 
Värava vahel on 
Raplamaa erileht. 
Toimetajad reisisid 
sirelilõhnasel Rap-
lamaal ja uurisid, 
kuidas maakonna 
tunnuslause «Kindel 
käeulatus» seondub 
rohelise mõtteviisiga. Kõndisime kuivadel 
loopealsetel, sumpasime savimaa käänuliste jõ-
gede kaldail, ekslesime kõnnumaa soode vahel 
ning kohtusime Raplamaa toredate inimestega.

 

Puutumatu soo on eriline
Las jääb see eriline tunne seista suure soo 
servas ja teada, et edasi oled vaid loodusega ka-
hekesi � sa ei leia eest ühtegi jälge ega jää neid 
ka pärast sind. Laudtee häirib raba elustikku, 
kirjutab sooteadlane Edgar Karofeld.   

Loe lk 2
 

Napp aeg loodusse süüvida
Praegune aeg pakub küll rohkesti võimalusi 
loodust süvitsi tundma õppida, kuid esmalt 
peab olema tekkinud huvi ümbritseva vastu. 
Linnalapsel jääb võimalusi sügavama huvi teki-
tamiseks kindlasti väheseks, kõneleb usutluses 
Elle-Mari Taliveele õpetaja Linda Metsaorg.   

Loe lk 3
 

Lastekodu sipelgapesas
Tähniksinitiivad on kaunid ja haruldased lib-
likad, kes kasutavad ära sipelgate usinust ning 
lasevad neil oma röövikute eest hoolt kanda. 
Putukaökoloog David Nashiga kohtus sipelga-
uurijate seminaril Silvia Lotman.    

Loe lk 4

Tüütu piniseja põgeneb
Liina Espenberg hankis looduslikke sääsetõr-
jevahendeid ning õrritas nendega vereimejaid. 
Selgus, et parim kaitse on siiski õige riietus.    

Loe lk 5

Imelise linna maised mured
Rio de Janeiro näib rohelise linnana, mille kes-
kel kasvab isegi vihmametsa. Selle ümber näeb 
Liis Kängsepp aga probleeme prügi, õhusaaste 
ning elanike keskkonnateadlikkusega.  

Loe lk 6

Juhan Lepasaar laaneteedel
Kaks aastat soos elamist kasvatas metsatunne-
tuse, olin nagu loodusega ühes tükis, meenutab 
88-aastane metsamees Juhan Lepasaar. See, 
mis nooruses juhtub, jääb hinge ning ilmneb 
alles vanemas eas, võttis metsamehe külas-
käigult kaasa tähendussõna Linda Rusalepp, 
Hugo Treffneri gümnaasiumi lõpetaja.  

Loe lk 7
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Üksikmüügi-
hind 10 krooni

Juubelilaulupeo künnisel mee-
nutagem Vanemuist − kuidas 

ta meid kõiki laulma pani. 
Matthias Johann Eisen kirjutab 
(raamatus «Eesti muistsed juma-
lad ja wägimehed»): «Nüüd kut-
suti kõik loomad üleüldisele 
koosolekule kokku, kus nad pi-
dukeelt pidiwad õppima, see on 
laulu, et endid rõõmustada ja ju-
malaid kiita. Kõik, kel elu ja hing 
sees, tuliwad kokku Tartu 
doomimäele, kus püha tammik 
kaswas. Õhku sündis südant 
sulataw kohin. Laulujumal 
Wanemuine tuli maa peale ma-
ha. Ta silitas oma käharaid juuk-

seid ja habet, kohendas riideid, 
köhatas hääle puhtaks ja katsus 
siis mängu.»

Tuul ja puud, linnud ja loo-
mad pidasid Vanemuise laulu 
meeles ning on seda järele aima-
nud: tuul unnates, linnud sirista-
des, puud kohisedes. Legend kõ-
neleb, et üksi inimene sai kõigest 
aru; ja seepärast tungib ta laul sü-
dame põhja ning üles jumalate 
eluasemele.

Ehkki me ei küüni Vanemui-
seni, kas võiks loodus siiski ini-
mese kui jumaluse andekaima 
õpilase viisiveeretusi kuulama jää-
da? Metsameeste laulukoori 

Forestalia eestvedaja professor 
Ülo Tamm meenutab üht loo-
duskaitsjate kokkutulekut Püha-
järvel: «Rahvast oli palju. Päike 
hakkas parasjagu laskuma. Kui 
laulma hakkasime, loodus kuida-
gi vakatas.» Lauluks oli «Laena 
mulle kannelt, Vanemuine». Met-
sas jalutades kuulab professor 
Tamm pigem ise looduse hääli 
kui laulab.

Jahindusteadlane Ilmar Root-
si ütleb, et inimese laul äratab 
metsas kindlasti kõigi imetajate 
tähelepanu. Reageering oleneb 
keskkonnast, situatsioonist, hää-
le tugevusest ja tämbrist. «Röö-

kimine peletab iga looma. Ilus 
vaikne meloodia võib mõjuda vä-
hem ärritavalt.»

Olles ise kutsunud hunte, 
märgib Rootsi, et isendid on vä-
ga erinevad. Üht võsavillemit 
võib kandlemäng kohutada, tei-
ses äratada uudishimu.

Folklorist Mall Hiiemäe mär-
gib, et Vanemuise lugu on laena-
tud Soomest. «Kristjan Jaak Pe-
terson sai sellega hakkama. Ei 
maksa püüdagi Vanemuist sidu-
da me loodusega. Metsa minnes 
tasub vilistada, et karu kuuleks ja 
oskaks eemale hoida.»

Juhani Püttsepp

Vanemuisest ning metsas laulmisest
Vanemuine ja tema laulukoor. Fragment Salome Trei graafilisest lehest.
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Miks ei tasu jaani-
tules vana kirsa-
saabast põletada?

Aasta pikim päev on kohe 
käes. Juba ammusest ajast 

on kombeks olnud sel ööl suur 
lõke teha: varemalt selleks, et 
haigusi ja kurje vaime peleta-
da ning päikese ülemvõimu 
pühitseda, tänapäeval vorsti 
kõrvetamiseks.

Kui ennevanasti teadis iga-
üks, et lõkkes põletatakse põ-
hiliselt puitu, siis meie päevil 
on see tarkus kuhugi kadunud. 
Ikka ja jälle satub tulle tund-
matu päritolu ja koostisega 
kunstlikke materjale, mille põ-
ledes tekivad priske suitsusa-
ba, räme törlönt ja väga huvi-
tavad keemilised ühendid. Et 
lõkkevardja ise neid suures ko-
guses sisse hingab, on väike lo-
hutus; seda kraami jagub pris-
kelt ka ümberkaudsetele. 
Mõne aja eest armastas üks 
tollastest üleaedsetest korra 
nädalas kilekotte grillida. Kui 
tuul keerutas sisse pahvaka põ-
lenud plasti, kirusin napakat 
naabrit maapõhja.

Vanasti oli mõnel pool kom-
beks tõrvatünn posti otsa aja-
da ja põlema süüdata. Tuli põ-
les kaua ning paistis kaugele. 
Küllap püüavad sama saavu-
tada ka need, kes lõkkeid au-
tokummidega toidavad. See 
on kaugele näha küll. Näiteks 
Loksa kolhoosis juhtus 
1970ndatel nii, et pandi 100-
liitrine tünn vana õli varda ot-
sa. Õli tuld ei võtnud ning nii 
seisis pütt aastaid toika otsas 
nagu inimliku idiootsuse mo-
nument, kuni läbi roostetas ja 
õli alla sadas. Niisiis − isetege-
mine on tore ja tubli, aga mit-
te prügiga kütmisel. Nimelt on 
prügi põletamine teadus oma-
ette. Erialakirjandus ütleb, et 
temperatuur peab vähemalt 
kahe sekundi vältel olema mi-
nimaalselt 850 kraadi juures, 
see aga ei pruugi lõkkes olla 
saavutatav. Puidu puhul on nii 
ehk naa loomulik asjade käik 
lagunemine, lõkkes käib see ai-
nult mõnevõrra kiiremini.

Saja kilo puidu põlemisel 
tekib umbes üks kilogramm 
tuhka, mis on väärt väetis. 
Tuhk (täpsemalt lehtpuutuhk) 
sobib luuviljalistele ning aitab 
murul samblast vabaneda. 

Aiapidajad usuvad, et pui-
dutuhaga väetatud maal kas-
vavad eriti head porgandid. 
Püüame siis tuld teha ikka 
ainult puudest, ja soovitatavalt 
kuivadest. Ja mitte kilekotti-
dest ega vanadest kirsadest.

Külli Hovi
kylli@greengate.ee
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Üha enamad meist kas-
vavad üles linnakividel 

ja loomi pidavad maavana-
emadki on harulduseks 
saamas. Seega võiks olla 
tervitatav uute looduse 
õpperadade ja soodesse 
laudteede rajamine, kus ek-
simist kartmata ning jalgu 
märjaks tegemata ikkagi 
midagi näeb. Kui palju aga 
selliseid radasid olema 
peaks, kuhu ja kuidas neid 
teha ning kuidas kindlasti 
mitte? Võib tunduda, et 
laudtee soos on loodus-
hoidlik ja ka suuremast 
seltskonnast ei pruugi sin-
na jälge jääda, kuid ... Ka 
sisaliku tee kivil jätab jälje. 
Ükskõik kui loodushoidli-
kult me ei käitu, oleme ena-
mikule loomadest-lindu-
dest siiski ohuks ning just 
väiksemaid soid läbivad 
laudteed muudavad seal 
elustikku tervikuna.

Laudtee  kui joon rabas

Laudteed on kõige rahva-
rohkemad (sageli ka lärma-
kamad) kevadiste koolieks-
kursioonide aegu, mil on 
lindude pesitsusaeg ja nad 
on häirimise suhtes eriti 
tundlikud. Me võime laud-
teel käituda kui tahes aru-
kalt, ent peletades haudu-
va linnu pesalt või andmata 
talle võimalust poegi sööt-
ma tulla, teeme palju kah-
ju ilma ise seda soovimata 
ja märkamatagi. Just nii, 
nagu me jalge all hukkuvad 
sipelgad. Ornitoloogid tea-
vad, et rajatud laudteede lä-
hedusest kaovad mõnedki 
soo-linnuliigid, kuid �  so-
hu minnes tahamegi ju nä-
ha sood koos selle lindude 
ja muu elustikuga!

Uusi laudteid rajades tu-
leb olla ülimalt ettevaatlik, 

arvestada nende mõju loo-
dusele. Juba praegu on 
laudteid Eestis üle 50 ja 
igaüks leiab mõne enda 
kooli või kodu lähedal. Kui 
kunagi taheti kuivendada 
kõik sood kui väheväärtus-
likud alad, siis loodetavasti 
oleme nüüd juba nii palju 
targemad, et ei hävita üha 
uusi laudteid rajades soode 
terviklikkust. Kindlasti ei 
tohiks neid teha juurde loo-
duskaitsealustes soodes, kus 
eesmärk on looduse kaitse, 
mitte loodusturism. Luba 
ei tohiks anda nn projekti-
põhistele laudteedele, kui 
mõnest fondist saadakse 
ühekordne ehitustoetus, 
andmata endale aru, et 
laudtee rajamisega tuleb 
võtta ka kohustus seda kor-
ras hoida, prahti koristada 
jms. Kui seda ei tehta, siis 
haavavad ka parimate plaa-
nidega rajatud laudteed ja 
puhkepaigad loodust.

Mõnedki meist ehk mõt-
levad, mis suurt kahju see 
laudteel liikuja loodusele ik-
ka teha võib. Kujutage aga 
endale ette oma vaikset 
maamaja, eemal linnakärast 

ja naabritest, kus te suve-
hommikul saate voodist 
minna järvekese kaldale 
kohvi jooma ja teiega juba 
harjunud linde vaatlema. 
Ühtäkki rajatakse järveke-
se kaldale laudtee, et ka tei-
sed samast elamusest osa 
saaksid. Tundmatute ja sa-
geli lärmakate külaliste hir-
mus kaovad linnud, loode-
tud elamus jääb saamata, ja 
siis hakatakse hoopis teie 
tegevust jälgima. Ega need 
huvilised ju eriti ei sega, 
neist jääb vaid prügi maha, 
aga enamasti nad lihtsalt 
passivad ja vaatavad, mida 
te teete. Mõned jäävad oma 
teleobjektiividega pikemalt 
passima − äkki õnnestub 
teid pildistada, kui... Kas 
tunneksite end seejuures 
hästi? Miks me arvame, et 
meie erilised oleme?

Hoidkem puutumatust

Hoidkem siis oma veel puu-
tumatuid soid, las need jää-
vad loodusele ja neile, kes 
seal tõesti liikuda soovivad 
ja oskavad. Las jääb see eri-
line tunne seista suure soo 
servas ja teada, et edasi oled 
vaid loodusega kahekesi − 
sa ei leia eest ühtegi jälge 
ega jää neid ka pärast sind. 
Olen ühel meelel siin ajale-
hes oma elust kõneleva Alu-
taguse metsamehe Juhan 
Lepas  aarega, kes ei poolda 
laudteede ehitamist igasse 
soosse, sh talle varjupaika 
andnud Muraka rabasse. Ta 
on ajalehele Põhjarannik 
ütelnud: «Mõni raba võiks 
jääda selliseks, nagu issand 
on ta loonud. Et seal poleks 
ühtegi rada ega käiks seal 
ükski suure kisa ega käraga 
kulgev ekskursioon � see on 
nagu kahuripauk, mis loo-
mi ja linde häirib.»

Las jääda ükski soo...
KOM M ENTA AR

Edgar 
Karofeld
TÜ vanem-
teadur, 
sooteadlane

«Ühtäkki rajatakse 
järvekese kaldale 

laudtee, et ka teised 
samast elamusest 

osa saaksid.»
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Kalevi Kull
kalevi.kull@ut.ee

Marek Strandberg

See, mida nimetatakse ro-
heliseks vaateks, pole tege-

likult mitte valmis teadmine, 
vaid küsimus, uurimisülesan-
ne. See küsimus on: milline 
elukorraldus teistel ega tule-
vastel eluvõimalust ära ei võ-
ta ning elutingimused alles jä-
tab? Milline elamisviis saab 
kesta ilma ennast hävitamata? 
Või kasutades Norra endise 
peaministri Gro Harlem 
Brundtlandi juhitud ÜRO ko-
misjoni 1987. aastast pärit sõ-
nastust: milline elukorraldus 
rahuldaks praegused vajadu-
sed, seadmata ohtu tulevaste 
põlvkondade võimalusi oma 
vajaduste rahuldamiseks? Ehk 
kuidas saaks elada nüüd nagu 
alati? Rohelisele elamisviisile 
on küll juba hulk nimesid pan-
dud: tasakaaluline, säästev, 
mahe, jätkusuutlik, tugiv aren-
damine (Ruuben Posti pan-
duna), mõnus minek (Mikk 
Sarve panduna), ja ju veel. Ent 
nimi nimeks, sisuga on endi-

selt palju probleeme. Sest se-
da sisu ei saa ju poliitiliselt 
otsustada või kokku leppida, 
see tuleb välja uurida. Tuleb 
leida tingimused, mis niisu-
gust eluviisi võimaldavad. Pea-
legi tuleb seda teha iga maa 
jaoks eraldi, sest igal maal on 
asjad omamoodi − erinevad 
on elukooslused, inimeste 
kombed, kliima, aineringed.

Eluviis kui teadusülesanne

Ses mõttes on roheline vaade 
otseselt teaduslik vaade. Muu-
dest ideoloogiatest nii erinev 
alus on rohelisi algusest peale 
pannud küsima, kas parla-
mendis on nende õige koht. 
Roheline vaade tuleneb − ta 
tuleb tuletada − ökosüsteemi-
de tasakaalutingimustest. Nii-
gi keeruka ülesande teeb 
püsti põnevaks aga see, et öko-
süsteemides sisalduvad kul-
tuurid, üheskoos tuhandete 
elusolendiliikidega. Kultuuri 
ja majanduse − kui kõige de-
stabiliseerivama teguri − tasa-
kaalutingimused on ka esma-
ne asi mõista.

Mõned traditsioonilised 
kultuurid on elanud täpselt ta-
sakaalureeglite järgi. Ent seda, 
mida neist õppida on, saame 
aru ikkagi tagantjärele, oma 
teaduslikuma vaate abiga. 

Niisi is, mismoodi on 
võimalik püsiv elu Eestis, ehk 
tasakaaluline Eesti ökosüs-
teemi majandamine? Millised 
on ökoloogilised ja neis ma-
janduslikud süsteemid, mis 
oma tegevusega ennast kau-
dupidi ei hävita, ehk on jätku-
suutlikud − see on laiaulatus-
lik uurimisprobleem ja haarab 
väga paljusid valdkondi, nii 
teoreetilisi kui rakenduslikke, 
bioloogilisi kui matemaatilisi, 
majanduslikke ja tehnoloogi-
lisi, sotsiaalseid, kultuurilisi.

Enam kui ükski teine suur 
uurimisasutus Eestis paistab 
nende ülesannete (ehk mahe-
teaduse) sihis olevat liikunud 
maaülikool. See uus suundu-
mus sobib tõesti hästi kokku 
vaat et kõigi valdkondadega, 
millega maaülikoolis juba 
mõnda aega tegeldakse.

Maakultuuri ülikool

Maaülikoolil on viimasel aas-
takümnel kujunemas oma 
identiteet: maa- ja mahema-
jandus, nii ökoloogilistes kui 
tehnilistes, nii talu-, põllu-, 
vee- kui ka metsamajandusli-
kes tahkudes. Eri uurimisrüh-
made ja erialade töö on siin − 
vähemalt põhimõtteliselt − 
vastastikku toetav. Ühine vald-
kond ongi: Eesti ökosüsteemi-
de püsimajandamine, nende 
kvalitatiivset rikkust hoides.

Taastuvenergeetika, mahe-
keskus, roheline ülikool jne on 
mõjusad maaülikooli märgid. 
Jätkusuutliku arengu proble-
maatika ei ole seni veel ühelgi 
teisel Eesti suuremal asutusel 
see, mis ühendaks.

�Maa-� on eesti keeles nii-
suguste kaunite tähendustega, 
millele ühesõnalist otsevastet 
teistes keeltes üsna raske leida 
− maarahvas, maamajandus, 
ka maastik −, mis ülikooli 
identiteediga aga hästi seon-
duvad. Nii oma nime kui ka 
tegeliku maa-seose kaudu on 
Eesti maaülikool mu meelest 
sügavalt eesti − selle paiga − 
ülikool ja uurimisasutus.

Ta on ühtlasi väga tulevik-
kusuunatud. Sest arusaam, et 
elussüsteemide tasakaal on 
termodünaamilises mõttes 
püsiv tasakaalutus, pole palju 
vanem kui pool sajandit. 
Niisuguse kontseptsiooni võt-
tis kasutusele Ervin Bauer 
1930ndail, füüsikalise lahen-
duse andis Ilya Prigogine 
1970ndail. Oskus vahet teha 
taastuvail ja taastumatutel re-
ssurssidel − mis ökoloogilise 
ta sakaalu aluseks − on alles saa-
mas me hariduse osaks. 
Ökoloogiliste, sotsiaalsete ja 
kultuuriliste protsesside mo   del-
 leerimisest − nende mõistmi-
sest − huvitatuid tuleb muidu-
gi juurde otsida. Mahe on 
mõnus.

Tasakaaluülesanne
ja Eesti maa ülikool

«Oskus vahet 
teha taastuvail 

ja taastumatutel 
ressurssidel on 

alles saamas me 
hariduse osaks.»

Eestimaal: valgust kartvaid lepinguid 
sõlmitakse silmi valguse eest kaitstes.
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Elle-Mari Talivee  
ellemari@greengate.ee

Linda Metsaorust ja 
ta või(s)tlusest

Endine õpilane Liina Eek kirjutab 
(Dimensioonid III, Tallinna Lilleküla 
Gümnaasiumi almanahh, 2005): «Erili-
seks tegi meid aga Metsaorg ise, kes meid, 
mitmepäist ja määgivat ja põtkivat karja, 
loodusesse viis ja hea ja kurjaga loodus-
teadust meie peadesse ajada püüdis, roh-
kem või vähem õnnestunult. /---/ Metsaorg 
pani kogu oma võhma meie jaoks välja � 
ja seda oli tal palju. Küll jaksas ta meid 
hommikuti üles ajada linde kuulama, küll 
loenguid pidada, küll kohalike joodik-kala-
meestega viinajoomist imiteerida � kõik 
meie hüvanguks, et meie saaksime paadiga 
Orikutele (Paatsalu laiud � toim.) sõita. 
Meie omalt poolt rakendasime kogu oma 
nutikust, et teda lollitada ja kergemini läbi 
saada. Tuli meelde jätta, et sirelipõõsas lau-
lis alati pruunselg-põõsalind, roostikus räs-
tas-roolind, siisike oli see, kes üle lendas, ja 
metskiur, kes keerutas. Aeg rannakadakate 
vahel, Kuradisääre ja Inglikintsu kividel 
möödus kiiresti. Peale sturmade ja tunke-
de takerdusid ka meie hinged kadakate 
vahele.»

15. mail 2009 oli Rocca al Mare loodu-
setundmise võistluse 25. juubel. Võistlus 
on üks neist, mis on läbi aastate Tallinna 
koolilastes loodusehuvi äratanud ja alal 
hoidnud ning kevadiselt ja võistlusärevalt 
silmad särama pannud. Võistluse alga tas 
õpetaja Linda Metsaorg koos toonase 
Tallinna 3. keskkooliga, millest sai  hiljem 
Lilleküla gümnaasium. Linda Metsa org 
on seda üritust ka järjepanu vedanud. 
Tänavusel võistlusel tuli orienteeruda, 
ära tunda linnuhääli, merekarpe, puh-
maid ja putukaid, samblaid ja linnupesi. 
Uurida tuli ka pesakastide saladusi ja 
tutvuda tammede ning rändrahnudega. 
Vastavalt teadmistele jagasid rajakohtuni-
kud punkte: I koht � Tallinna Prantsuse 
lütseum, II koht � Tallinna Inglise kolled�, 
III koht � Tallinna reaalkool, IV koht � 
Tallinna Mustamäe gümnaasium, V koht � 
Tallinna 37. keskkool.

Tallinna keskkonnaameti toel saavad 
viis esimest septembris kaks päeva Lahe-
maa rahvuspargis Viinistul Jaan Manitski 
keskuses merepäevi veeta. Ilusa ilmaga 
minnakse ka Mohni saarele.

See aastaid Tallinna 3. keskkooli kohal 
hõljunud vaim ja innustus on mind ikka 
kadedaks teinud. Linda Metsaorg on 
äratanud ning hoidnud loodusehuvi väga 
paljudes noortes inimestes, kes on sellele 
harrastusele jäänud truuks ka edaspidises 
elus. Eriline oli kooliaeg just selle vaimu 
pärast, mille lõid ühised loodusretked. 

Kui hakkaksime siin üles lugema Linda 
Metsaoru õpilasi, kellest on saanud loo-
dusteadlased, teaduste doktorid, peaksime 
ikkagi piirduma murdosaga. See nimekiri 
tuleks päris pikk. Linda Metsaorul on 
rõõm pea iga päev oma endisi õpilasi ko-
hata ja nendega koostööd teha, kas siis 
Tallinna linnuklubis või Lahemaal.

Olin  Linda Metsaoru õpilane Tallinna 
noorte loodusmajas. Seda maja on taga lei-
natud � asutus sulges uksed 1990. aastatel 
� ja õiget asendust Tallinnas siiani ei olegi. 
Tahaksin väga loota, et noorte merekeskus 
teoks saab. Looduslaagrites, kus palju õp-
pisime, sugenes kauaaegne sõprus nii õpi-
laste kui ka õpetajate vahel, hoopis teistsu-
gune, kui koolitunnis õppides tekkida saab.

Aitäh ja jõudu, õpetaja Metsaorg! 

Elle-Mari Talivee
ellemari@greengate.ee

Õpetaja Linda Metsaorg 
teab, kuidas kivilinna lastes 
loodushuvi äratada, tal on 
häid õpilasi kui õisi sirelil.

Kuidas tärkab loodushuvi 
ühes Tallinna noores, päris 
kivilinna lapses, kui ta ise 
satub harva keset metsa ja 
tal ei ole enam maavana-
ema?
Ei piisa õueõppe lisatundidest 
kooliprogrammides, vaja on kor-
raldada looduspäevi klassi õppe-
kavale vastavas looduskoolis või 
-keskuses. Ühepäevane väljasõit, 
mõnetunnine loomaaia või 
botaanikaaia külastus jääb huvi 
tekitamiseks kindlasti napiks.

Kuidas tärkas teie enda loo-
dushuvi? Kas see oli õpeta-
jaks saamise sooviga seo-
tud?
Minu loodushuvi pärineb kodu-
talust Pärnumaal Saarde vallas, 
metsade ja rabade keskel, kus sai 
karjas käidud. Kilingi-Nõmme 
keskkoolis tähtsustati tööd 
kooli aias. Sellest tuli soov minna 
õppima loodusaineid Tallinna pe-
dagoogilisse instituuti. Õpetajaks 
saamine oli toona populaarne.

Kas koolilapsed tunnevad 
loodust halvemini kui viie-
teist aasta eest?
Looduse tundmine on muidugi 
kehvem � tunnistuseks kas või 
see, et paljud Tallinna koolid 
jätavad oma võistkonna Rocca al 
Maresse looduse tundmise võist-
lusele saatmata, kuna õpilastel 
puuduvad vajalikud teadmised. 
Õppetöö koolis on teoreetiline 
ning looduse huviringe töötab 
linnas üksikuid.

Teisest küljest − praegu on 
ju igasugust kirjandust ja 
loomafilme hoopis rohkem, 
läikivakaanelisi tõlkeraama-
tuid välismaa loomadest.
Nüüdne aeg pakub küll rohkes-
ti võimalusi. Ennekõike aga, kui 
süvitsi minna, peab lapses olema 
tekkinud ümbritseva looduse vas-
tu huvi.

Kui veel Rocca al Mare 
loodusetundmise võistluse 
algusest rääkida: kas vee rand 
sajandit tagasi oli mäng 
metsikum ja seikluslikum?
Jah, siis polnud vabaõhumuuseu-
mil veel ümber korralikku piir-
deaeda. Liikusime vabalt mööda 
mereranda Rocca al Marest ku-
ni Kakumäe sadamani, kes jalg-
si, kes jalgrattaga.

Rocca al Mare looduse õppe-
raja koostasid toonased Tallinna 
3. keskkooli bioloogiaklasside 
õpilased, et ise selles paigas loo-
dust tundma õppida. Sügiseti ja 
kevaditi kutsusid nad oma kooli 
nooremate klasside õpilasi rajale 
võistlema, ise täitsid aga rajakoh-
tunike rolli. Hiljem kaasati ka tei-
si Tallinna koole.

Teie õpilased Lilleküla güm-
naasiumist meenutavad sõi-
te Paatsalu laidudele ja 
Leetu Kura säärele, kus rän-
davaid värvulisi Helgolandi 
rüsasse püüti ning rõngasta-
ti, linnukest pihus hoides.
Elusat linnukest pihus hoida, sel 
on tõepoolest imeline mõju. Sel-
lest sündis paljudel kiindumus 
hakata tegelema looduse uurimi-
sega. Kui nüüd räägitakse lindu-
de rõngastamise tarvis Euroopa 
nõuetele vastavaid eeskirju koos-
tades, et lapsed ei või isegi juhen-
daja vastutusel enam rõngasta-
da, siis tahaks kuulda ka uutest 
meetoditest, kuidas juba loodu-
sest kaugenenud lapsi looduse 
juurde tuua!

Õpilased said teilt säärast 
innustust, et käisid omapäi 
sageli looduses, näiteks tal-

viti Vormsil ja Hiiumaal 
veelinde loendamas, vane-
mad õpilased ees ja noore-
mad klassid sabas. Kas pidi-
te ka välitöödele sõitnud 
õpilaste kohta aru andma?
Meil Lilleküla gümnaasiumis 
toetas loodushuvi direktor Albert 
Raamat. Kord juhtus aga õppe-
alajuhataja Õie Kruusemaaga sel-
line intsident, mis ei lähe mul 
meelest. Naasime bioloogiaklas-
si õpilastega Krimmist väliprak-
tikalt, kui mulle öeldi, et on aeg 
lõpuks ka oma tööd tegema ha-
kata!

Millest te õpilastele erilise 
rõõmuga räägite?
Juba aastaid seisan selle eest, et 
meil Eestis hakataks metsa kõr-
val loodushariduses tähtsustama 
kodumere elustiku ja probleemi-
de tundmist. Paljudest keskkon-
naprojektidest, milles olen õpi-
lastega osalenud, pean kõige 
sisukamaks Läänemere maade 
koole ühendavat Läänemere pro-
jekti, mis on kestnud juba 20 aas-
tat. Projekti raames uuritakse vee 
ja õhu kvaliteeti, tehakse ranni-
ku- ja fenoloogilisi vaatlusi, käsit-
letakse lindude ökoloogiat, kesk-
konnaajalugu jne.

Mida või keda on kõige ras-
kem tundma õppida � taimi, 
linde, kalu, loomi?
Kõikide jaoks pole ühtviisi kerge 
õppida linnuhääli. Musikaalse-
matel õpilastel on see lihtsam 
olnud.

Mul on tekkinud ettekuju-
tus, et päris tavaline bioloo-
giaõpetaja te olla ei taht-

nukski � ikka viis tee 
õpi las tega metsa ja mere 
äärde?
Otsisin aina võimalusi, et õpilasi 
kooliseinte vahelt välja viia ega 
arvestanud selleks kuluvat enda 
aega. Mul oli oma kolleegi, õpe-
taja Ülle Reinuga hea tööjaotus, 
tema andis teooriat ja mina prak-
tikume.

Kus on kõige kaugem koht, 
kus olete õpilastega käinud?
Kaugust pole kunagi silmas pee-
tud, küll aga põnevat looduskesk-
konda või loomaliike. Eksootili-
semaid paiku, kus sai õpilastega 
kolmel korral käidud, on Kan-
dalak�a looduskaitsealale jääv 
Barentsi mere Seitsme Saare 
kaitseala (Sem Ostrovov) oma 
linnu laatadega. Meenuvad kalju-
saared pesitsevate lindudega kar-
niisidel, polaarpäev, tõus ja mõõn 
ning tormine meri, kus hoidsime 
end lainetel hüpleva aluse küljes 
vaevu kinni, et siiski saaks oma 
silmaga seda rikkalikku linnuko-
looniat näha ja pildistada.

Astusite samme, et 
Lahemaale Turbuneeme 
kordonisse rajataks noorte 
loodusõppekeskus. Mis on 
sellest ideest saanud?
Ettevalmistused, loomaks noor-
tele meretemaatikaga loodus     -
õppekeskust Lahemaa rahvus-
pargis Eru lahe ääres endises 
piirivalvekordonis, algasid aastal 
2001. Siseministeerium nõustus 
andma oma vara, kui tagatakse 
«jätkusuutlik areng läbi kasu-
saajate Þnantspanuste». Tallinn 
  võttis merekeskuse Meriski raja-
mise keskkonnahariduse aren gu-
kavas  se (2008−2014). Linnavo-
li  kogu kinnitas arengukava 
19. juunil 2008, kuid siis teatas 
sise  minister, et juba 11. juunil oli 
otsustatud müüa kordon enam -
pakkumisel. Kordon müüdigi 
era valdusse 1,8 miljoni krooniga. 
Otsustasime siis rentida merekes-
kuseks ruume Viinistul ettevõtja 
Jaan Manitskilt, et hiljem samas 
renoveerida merekeskuseks oma-
ette hoone. Tallinna keskkonna-
ameti rahastamisel korraldasime 
tänavu kevadel Tallinna koolide-
le merepäevad siiski Pärispea loo-
duse õpperadadel.

Õpetaja Linda Metsaorg

� Linda Metsaorg (Rahno) on sündinud 22. jaanuaril 1936 Pärnu-
maal Saarde vallas, lõpetanud Kilingi-Nõmme keskkooli (1954) ja 
Tallinna pedagoogilise instituudi (1959).

� Töötanud Tallinna 20. keskkooli geograafiaõpetajana, siis 18 aastat 
Noorte Loodusesõprade Maja direktorina. Aastast 1978 oli ta 
Tallinna 3. keskkooli bioloogiaõpetaja ning juhendas Eesti noorte 
mereklubi merebioloogia ringi. Eesti looduskaitse seltsi, Tallinna 
linnuklubi, Eru rannarahva seltsi asutajaliige, Eesti ornitoloogia-
ühingu auliige.

� Autasusid: Valgetähe V klassi orden, Suur Looduskaitsemärk, Eerik 
Kumari nimeline preemia.

Linnuke peos mõjub imeliselt
Linda Metsaorg ja tema õpilased 2009. aasta juunis Pärispea poolsaarel merelindudega tutvumas. Ingmar Muusikus
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Mari-Liis Viljur
Mart Reiniku 
gümnaasiumi õpilane

Silvia Lotman
silvia@greengate.ee

David Nashi uurimused kin-
nitavad, et mõned putukad 
on õppinud inimestest palju 
varem ja efektiivsemalt 
sotsiaalselt toimima. 

Seeni kasvatavate sipelgate ühis-
konnas puuduvad nälgivad lap-
sed ja mesilastaru jäätmevedu on 
korraldatud nii, et illegaalseid 
prügilaid ei teki.

Tänavu kevadel pidasid sipel-
gauurijad Lääne-Eestis semina-
ri. Tööd juhtis tuntud putuka-
ökoloog David Nash, 
kelle uurimisobjek-
t iks  on olnud 
   sinilibliklaste 
võime para-
siteerida sipel-
galiikide pesa-
des. «Võin oma 
suurimaks pa-
nuseks teaduses-
se pidada seda, et 
suutsime näidata, 
kuidas tähniksinitiiva 
rööviku pinnal olevad 
süsivesikud jäljendavad 
parasiteeritavate sipel-
gate süsivesikuid. Ja et 
see mimikri on palju 
dünaamilisem, kui võiks 
arvata � liblikas suudab kii-
resti evolutsioneeruda eri sipel-
galiikidele.»

Tähniksinitiivad otsivad oma 
munadele koha, kus arenevad 
röövikud jääksid ette teatud si-
pelgaliikidele. Röövikud sarna-
nevad sipelgavastsetega ning si-
pelgad veavad need oma pessa ja 
kasvatavad üles.

Looduskaitse vajab teadust

Kogu selles keerulises süsteemis 
käib osa sipelgaliikidega pidev 
«võidurelvastumine». Need 
    liblikad, kelle röövikute pinnal 
olevad süsivesikud on kohalike 
sipelgate omadega kõige sarna-
semad, saavad enim järglasi ning 
liblikad evolutsioneeruvad aina 
rohkem sipelgate moodi. Samas 
annavad sipelgatest rohkem järg-
lasi just need, kes erinevad libli-
katest kõige rohkem, kuna  nende 
pesadesse on raske para siteerima 

pääseda.
Tähniksinitiivad on harulda-

sed liblikad, kelle olukorra paran-
damiseks kulutatakse mitmes rii-
gis suuri summasid. Nashi tööd 
on andnud looduskaitsele palju: 
kui soovitakse liblikaid mõnda 
kohta tagasi asustada, siis on olu-
line teada, kas alal elavad sobi-
vad sipelgaliigid.

Samas ei ole väikesed erine-
vused sipelgaliikide vahel nii olu-
lised, sest liblikad evolutsionee-
ruvad kiiresti. Teadlased on 
leidnud ka, et osa sipelgaliike ei 
suuda üldse «võidurelvastuda» 
ning langevad kergemini 
parasitismi ohvriks kui teised.

Küsisin David Nashi käest, 
millised on praegu üldiselt putu-
kaökoloogia päevakajalisimad 
teemad. Ta vastas: «Aina rohkem 
kirjeldatakse putukaliikide 
genoome, mis annab meile või-
maluse uurida ökoloogiat hoopis 
teise nurga alt. Me saame nüüd 
vaadata ökoloogilisi kohastumu-
si, teades putukate geenides tal-
letunud evolutsioonilist tausta. 
Näiteks tähniksinitiiva loos tea-
me praegu vaid röövikute pinnal 
olevaid süsivesikuid, kuid me ei 
tea senini midagi sellest, kuidas 
nende tootmine on geneetiliselt 
reguleeritud.»

Teadlane loodab, et täh nik-

sinitiibade genoom sek ve nee-
ritakse lähima kümne aasta jook-
sul.

Teine putukaökoloogia ak-
tuaalne teema on Nashi sõnul 
putukate looduskaitse. Viimaste 
kümnendite jooksul on saanud 
selgeks, kui vähe me teame nen-
de liikide mitmekesisusest ning 
sellest, millised liigid üldse on 
ohustatud. Järjepidevat putuka-
te seiret on hakatud korraldama 
alles nii hiljuti, et vaid suurte ja 
kergesti määratavate liblikate 
kohta saab järeldusi teha.

«Need kaks suunda − mole-
kulaargeneetika ja looduskaitse � 
on samas omavahel ka põimu-
nud, sest molekulaarsed meetodid 

aitavad meil looduslikku mit-
mekesisust uurida pal-

ju täpsemalt ja 
annavad tihti 

ül latavaid 
tulemusi. 
Näiteks 
võib sel-
guda, et 
m õ n i 
üheks lii-

giks pee-
tud populat-

sioon koosneb paljudest 
liikidest, või vastupidi, mõni 
arvatav ohustatud liik osu-
tub mõne tavalise liigi eri-
vormiks.»

Eesti putukatel veab

Eesti looduse suureks 
eeliseks peab Nash seda, et siin 
elavad inimesed palju hõredamalt 
kui Kesk-Euroopas. Põllumajan-
dus ja ehitustegevus survestab 
putukaid vähem. Maailmast on 
palju kibedaid õppetükke, millest 
Nash soovitab eestlastel õppida 
ning hoiduda kordamast teiste 
eurooplaste tehtud vigu.

Putukate looduskaitselise sei-
sundi hindamises sammuvad esi-
rinnas Inglismaa ja Holland, kuid 
looduse kaitseks peaks liikide 
käekäiku jälgitama kogu Euroo-
pas. Nashi sõnul aitab interneti 
ajastu kaasa teadmiste, sealhul-
gas putukate määramise oskuse 
tavaline. Et Eestis on internet 
väga tavaline, siis saaks luua 
putukahuviliste võrgustiku, et 
näiteks liblikate ja kimalaste olu-
korda seirata.

Putukaökoloogi eluline avastus 
Helendaval ahvil sündis poeg
Novaator (28.5.09): Jaapani teadlased on 
geneetiliste manipulatsioonide abil areta-
nud ahvi, kelle nahk ja veri helendavad 
spetsiaalse valguse all rohekalt. Nüüd on 
üks ahvidest oma helendavad geenid edu-
kalt ka järgmisse põlvkonda edasi andnud.

Mari-Liis Viljur: Teadustöö tulemusena 
said ahvid endale helendavad jalakesed, 
ning sugugi mitte edevuse pärast. Need 
loomad on geneetiliselt inimesega märksa 
sarnasemad kui näiteks hiired, mistõttu an-
navad nad oma panuse mitmesuguste hai-
guste uurimiseks. Oleks suur samm, kui 
suudetaks leida relv Parkinsoni tõve või 
teiste raskete närvihaiguste vastu.

Vares kasutab tööriista
Novaator (26.5.09): Briti teadlased and-
sid künnivaresele (Corvus frugilegus) lahen-
dada hulga keerukaid ülesandeid, mis 
nõudsid tööriistade kasutust ning isegi 
nende valmistamist. Linnud said hämmas-
tavalt hästi hakkama.

Mari-Liis Viljur: Paistab, et varesed on 
oma esivanematelt pärinud varjatud an-
deid, mida nad iga päev kasutama ei kipu, 
kuna toitu on küllalt lihtne kätte saada. 
Nutikust rakendavad need linnud sellegi-
poolest. Üks sõber nägi kord, kuidas vare-
sed Toomemäel täiesti jultunult ja sihitead-
likult pommitasid kassi puuokstega.

Muusika aitab enneaegseid
Postimees (29.5.09): Kanadas Alberta 
ülikoolis tehtud uuring näitas, et muusika 
aitab enneaegsetel lastel areneda. 

Mari-Liis Viljur: Uuringu andmetel vä-
hendas muusika lastel valusid, parandas 
südame ja kopsude tööd ning tõstis söögi-
isu. Helid on inimesi, nii suuri kui väikseid, 
alati mingil moel mõjutanud. Tore, et seda 
täpsemalt uurida püütakse. Võib-olla saab 
tulevikus mõned kahjulikud ravimid hoo-
piski asendada muusikapaladega.

Metsloomi satub enam linna
Eesti Päevaleht (29.5.09): Et metsloo-
made elupaikade asemele kerkivad elamu-
rajoonid ning 
loomade ar-
vukus on lee-
bete talvede 
tõttu kasva-
nud, satub 
üha rohkem 
metsloomi 
linnadesse.

Mari-Liis 
Viljur: Vii-
mase aja õn-
netused põtradega on linna sattuvate met-
saelanike probleemile tähelepanu juhtinud. 
Silmanähtavalt abi vajavat metslooma ko-
hates tuleks teatada päästeteenistusse, mit-
te minna looma lohutavalt patsutama.

E-Piim paneb bakterid tööle 
Järva Teataja (26.5.09): Tulevik kuulub 
sellele, et mõelda välja kasulike bakteritega 
rikastatud funktsionaalseid tooteid. Suuna 
teenäitajaid on piimandusühistu E-Piim. 

Mari-Liis Viljur: Probiootilise bakteri 
avastamine tõi Eesti teadlastele Koreas 
peetud konkursil kuldmedali. Seda orga-
nismile kasulikku mikroorganismi sisaldab 
näiteks E-Piima Südamejuust. 
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Rohelise ülikooli ideest muutuseni köögimenüüs
Kadri Kalle
kadri@greengate.ee

Eesti maaülikoolis töötab 
suuresti tudengeist koosnev 
algatusrühm, kes soovib 
oma kõrgkooli keskkonna-
hoidlikumaks muuta. 

Esimesed sammud on juba teh-
tud: mai lõpus käivitasime proovi -
jalgrattalaenutuse, et ärgitada 
maaülikooli töötajaid ja tuden-
geid rohkem rattaga liiklema. Ka-
vandamisel on õppehoone, kus 
arvestatakse keskkonnahoidlikke 
põhimõtteid. Sügisest saab üli-
kooli kohvikutest võib-olla osta 
juba ka mõningaid mahetooteid. 
Kas see ongi roheline ülikool?

Niinimetatud jätkusuutlikud 
või rohelised ülikoolid pole maa-
ilmas enam midagi uut. Pigem 
võiks öelda, et lõpuks ometi hak-
kab see mõte ka Eestisse jõud-
ma. Oma mõju keskkonnale 

püüavad vähendada näiteks maa-
ilmakuulsad Oxfordi, Cambrid-
ge�i ja Harvardi ülikoolid, meile 
lähim samas sihis pürgija on ilm-
selt Kopenhaageni ülikool.

Enamik neist on oma põhiees-
märgiks seadnud vähendada üli-
kooli enda energiakasutust ja kas-
vuhoonegaaside emissioone 
kindla protsendi võrra kindlaks 
ajaks. Olemasolevaid hooneid re-
noveeritakse energiasäästlikuma-
teks, ehitatakse uusi keskkonna-
hoidlikke hooneid, töötajaid ja 
tudengeid ärgita takse energiat 

säästma oma igapäevatöös. Pea-
le selle  korraldatakse jäätmete 
sortimist, soodustatakse jalg ratta-
l i iklust, ning loomulikult 
tehakse teadustööd ning paku-
takse ainekursusi kesk konnatea-
duste vallas. Iga ülikool läheneb 
teemale pisut erinevalt. Harvardis 
võistlevad omavahel keskkonna-
hoidlikkuses isegi eri õppehoo-
nete köögid.

Miks on oluline, et ülikoolid 
sellistele asjadele tähelepanu pöö-
ravad? Ülikoolid mängivad ühis-
konnas olulist rolli, neist saavad 
alguse uued arengusuunad, in-
novatsioon. Ülikoolide võimuses 
on mõtteviisi mõjutada, tuleb ala-
ta eelkõige omaenda ülikoolipe-
rest. Öelda, et me püüdleme 
säästva arengu poole ja oleme ro-
helised, on popp ja tõmbab tähe-
lepanu. Kas see toob tegelikke 
muutusi? Usun, et toob.

Kuigi on teada, et meie väär-
tused ja hoiakud kujunevad juba 
palju varem, on ülikool see koht, 

kus noored peavad hakkama täis-
kasvanutena käituma ning kus 
pannakse alus ka näiteks tööeeti-
kale. Keskkonna ja ühiskonna tu-
levikule mõtlemine on ala, kus 
tudengid ning ülikooli töötajad 
üksteist vastastikku mõjutavad.

Entusiaste ja skeptikuid leidub 
nii üliõpilaste kui ka töötajate 
seas. Tudengid peavad nõudma 
paremaid tingimusi ja keskkon-
naprobleemidele tähelepanu pöö-
ramist, ning ka ise selleks algatu-
si tegema. Õppejõud peavad neid 
teemasid oma loengutes käsitle-
ma, tudengeid kaasa mõtlema är-
gitama ning ka ise eeskuju and-
ma. Juhtkond peab mõistma 
muutuste vajadust, langetama 
tarvilikke strateegilisi otsuseid 
ja näitama kogu ülikooliperele 
välja oma toetust. Eesti maaüli-
koolis rohelise ülikooli töörüh-
mas osaledes tean, kui palju tööd 
meil veel ees seisab ja et muutu-
sed ei tule üleöö. Kuid näen, et 
need on alanud.

Entomoloog David Nash

� Sündis 1964 Inglismaal.
� Töötab Kopenhaageni ülikooli sotsiaalse evolut-

siooni keskuses.
� On avaldanud paarkümmend putukaökoloogi-

list teadusartiklit, sealhulgas ajakirjades Science 
ja Nature.

� On ülikoolides õpetanud evolutsioonilist bioloo-
giat, putukaökoloogiat, loomade käitumist, populatsioonidünaamikat 
ja statistilisi analüüsimeetodeid.

� Kunstihobi hõlmab nii eri loomade tehnilisi jooniseid, arvutigraafikat 
kui ka sürrealistlikke maale ja skulptuure.

� Plaanib oma elu jooksul kokku panna kõikide Hispaania kodusõjas 
(1936−1939) kasutatud lennukimarkide plastmudelid.

David Nashi joonistatud pilt niiduraudsikust, kes kannab 
tähniksinitiiva röövikut oma pessa. Joonistus on tehtud 
mürmekoloog Bert Hölldobleri auks koostatud kogumiku 
tarvis.

«Öelda, et ka meie 
püüdleme säästva 

arengu poole ja oleme 
rohelised, on popp.»

Kadri Kalle
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Dr. Hauschka lõpetas 
päevituskreemi tootmise
www.drhauschka.ee (1.5.09): Ökokos-
meetikaÞrma otsuse tingis Euroopa Ko-
misjoni soovitus, mille kohaselt peab alates 
suvest 2009 kõikides päikesekaitsetoodetes 
olema UVA- ja UVB-Þltrite suhe 1:3 ning 
UVA-kaitse nii tugev, et looduslike mine-
raalsete päikeseÞltritega ei suudeta seda 
enam saavutada.

Silvia Lotman: Liigne päike tekitab na-
havähki, selle vältimiseks tuleks hoiduda  
päev otsa päikese käes vedelemast. Kui on 
tarvis väljas viibida, olgu esimeseks abime-
heks laia äärega kübar, vajadusel tuleb ka-
sutada päikesekreemi. Nõustun ametnike-
ga, kes ütlevad, et toodete kvaliteet peab 
vastama standardile. Teisalt kurvastab, et 
üleregulatsiooni tõttu peab turult kaduma 
tervisesõbralikumaid päikesekaitsetooteid.

E-Piim ja mahešokolaad
Maaleht (15.5.09): Läinud nädalal tuli 
E-Piima Järva-Jaani tehase pulbriliinilt 
maheda piimapulbri proovipartii. Nüüd 
on katsepulber laborites, kus uuritakse, 
kas see vastab mahenõuetele.

Silvia Lotman: See ongi asjade loomulik 
käik, et mahedalt toodetud põllumajan-
dussaadusi hakatakse ka mahedalt töötle-
ma. Kahju aga, et praegu on ettevõttel 
plaanis kogu see mahepulber Saksamaale, 
mitte Eesti kommitööstusele müüa.

Segadus pakendiprügiga
Tartu Postimees 
(25.5.09): Tartlased 
jäid ilma seitsmest 
avalikust pakendi-
konteinerist. Korter-
majade elanike elu 
läheb mõnevõrra 
keerulisemaks, kuid 
eramajade puhul on 
turule tulnud osaühing Tootjavastutusor-
ganisatsioon valmis pakendeid lausa ukse 
tagant minema viima. 

Silvia Lotman: Ootan pikisilmi, mil Ees-
tis prügimajandus mingigi normaalsema 
vormi saab. Igas omavalitsuses on omad 
reeglid ning vähesed teavad, miks ja kuidas 
need kehtivad. Väikese lootuskiire tõi Toot-
javastutusorganisatsiooni turule tulek.

Nullenergia moodulmaja 
Postimees (26.5.09): Eesti kapitalil põhi-
nev Þrma Ultrakub töötas välja uudse 
energiasäästliku moodulmaja. See on esi-
mene nullenergia moodulmaja Eestis ja 
teadaolevalt kogu Euroopas. Juunis püsti-
tatakse näidismaja Rotermanni väljakule.

Silvia Lotman: Kõlab uhkelt ja veidi 
utoopiliselt, aga innovatsioon peabki nii 
kõlama. Ootan kannatamatult, et saaks 
näidismaja oma käega katsuma minna...

Modell ja riiete taaskasutus
Elu24.ee (1.6.09): Legendaarse ERKI 
moesõu kollektsioonides oli EKA moeõp-
pejõud Anne Metsise sõnul tänavu märksa 
rohkem taaskasutust: «Nüüd on see kuju-
nenud peavoolu teemaks.»

Silvia Lotman: Noored tunnetavad, ku-
hu maailm liigub. Moetööstus on aastaid 
propageerinud raiskamist ja ebaratsionaal-
sust, majandusolukorra muutudes peavad 
muutuma ka disainerid ja rõivameistrid.

U U DISED

Silvia Lotman  
silvia@greengate.ee

12. juuni 2009

Liina Espenberg 
liina@greengate.ee

Tarvitses vaid sõpradega 
Tartus Toomemäel maha is-
tuda, kui sääseparv ründas. 
Tõmbasin käekotist vastu-
relva, loodusliku tõrjeva-
hendi Zanzarini.

Alguses tundus, et ei mõjunud, 
kuid juba mõne minuti pärast 
tiirles sääseparv eemal. Üksikud, 
kes maanduda üritasid, kadusid 
üsna kärmelt. 

Testisin nädala jooksul kolme 
looduslikku sääsetõrjevahendit. 
Zanzarini müüakse apteekides, 
kuid kaugeltki mitte igas. Tartu 
Ülikooli apteegist öeldi, et see on 
ainus täielikult looduslikel aine-
tel põhinev sääsetõrjevahend, mi-
da tavaapteekides saada. Super-
marketitest ma looduslikke 
sääsetõrjevahendeid ei leidnud. 
Biokliiniku apteegist sain Bio-
Zecki ning kolleeg tõi Rapla öko-
poest EfÞtani. Viimast on saada 
ka Looduspere kauplustes. Kui 
keegi kurtis sääskede üle, pakku-
sin oma arsenalist abi.

Ehal ei lase sääsed 
aiamaal rahulikult 
tööd teha, laenasin 
talle EfÞtani. «Oli 
väga meeldiva lõh-
naga, aitas hästi, ent 
ükski koht ei tohti-
nud vahendiga kat-
mata jääda, sest kat-
mata koha leidsid 
sääsed üles,» nentis 
Eha.

Anneli testis 
paaril päeval Tartu 
Supi l innas  ni i 
EfÞ tani  kui  ka 
BioZecki. Tema 
hinnag: «Lõhn oli 
hea ning käed-jalad 
jäid kublavabaks.»

Kasutusjuhen-
d i s t  luges in , e t 
EfÞtan peaks pakkuma kaitset 
sääskede vastu 8, BioZeck 6 ning 
Zanzarin 5 tundi. Keemikute sõ-
nul pidi see aeg iga inimese pu-
hul individuaalne olema ja veidi 
kõikuma. Mina proovisin neid 
kõiki, ja erilist vahet ei tajunud. 
Kõik kolm peaksid kaitsema ka 
puukide eest, kuigi mitte nii pi-
kalt kui sääskede eest. 

Minu jaoks oli kõige maheda-
ma lõhnaga EfÞtan, BioZeck oli 
veidi tugevam, kuid sellegi lõhn 
kadus mõne aja pärast. Kõige 
vängemat buketti pakkus Zan-
zarin, riietele pihustatuna püsis 
lõhn veel ülejärgmiselgi päeval ja 
lõpuks viskasin kõik tõrjevahen-
diga kokku saanud riided pessu, 
kuna ei talunud seda lõhna.

Esmalt tuleks nuusutada

Maaülikooli taimekaitseprofes-
sor Anne Luik kõneleb, et 
looduslikes putukatõrjevahendi-
tes on tavaliselt lõhnaained need, 
mis putukaid peletavad. 

«Huvi looduslike putukatõrje-
vahendite vastu on igal pool maa-
ilmas kasvanud ja Þrmad huvitu-
vad toot misest. Varem kasutati 
näiteks nelgiõli sääskede tõrjumi-
seks.»

Professor Luik hoiatab, et kui-
gi koostisained võivad olla loo-
duslikud, ei pruugi kasutus olla 
täiesti ohutu. «Tänapäeval on 80 
protsenti inimestest allergilised 
ja tihti võivad just lõhnaained ol-
la allergeeniks. Tundliku naha pu-
hul tuleks tooteid alguses proo-
vida väiksel osal naha pinnast ja 

hea oleks ka nuusutada, kas ta-
lute lõhna.»

Peamiselt sisaldavad kõik kolm 
katsetatud tõrjevahendit putu-
kaid peletavaid taimseid eeterlik-
ke õlisid või nende derivaate, 
looduslikke õlisid, naha hooldus-
vahendeid-pehmendajaid, aga ka 
konservante ja muud. 

Kõige rohkem leidub võima-
likke allergeene Zanzarinis, kõi-
ge vähem aga EfÞtanis. BioZeckist 
peaks abi olema töömurdjale ja 
spordiarmastajale, sest vahend 
pidavat sääski eemale peletama 
ka higistavast inimesest.

Vehkimisest ka abi

Putukate uurija Urmas Tartes 
soovitab õues kanda heledaid rii-
ded, vähem vehkida-higistada, 

akendele sääsevõrgud panna ja 
kõrvaldada oma elamise juurest 
miniveekogud, näiteks suvi läbi 
vett koguvad vihmaveetünnid, 
kus sääskedel hea sigida. «Nagu 
kõikide loomade arvukus, kõigub 
ka sääskede arvukus aastast aas-
tasse. Möödunud suve lõpp, talv 
ja kevad olid üsnagi vesised, mis 
tähendab sääskedele häid palju-
nemistingimusi.»

Küsisin Biokliiniku apteekrilt 
Tiina Vaherilt, mida looduslikku 
võiks abiks võtta: «Nelgiterad 
peletavad sääski, kui neid taskus 
kanda ja ka katki murda. Vürts-
basiiliku lehemahla võib nahale 
määrida. Tuntud peletaja on 
küüslauk.» 

Apteeker loetleb veel hulga 
taimseid vahendeid: lavendli-, 
sidrunirohu-, eukalüptiõli (kasu-

tamiseks lahjendada mõne taim-
se rasvõliga ja määrida nahale), 
rosmariin, salvei, piparmünt. «Eks 
igaüks peab ise proovima, mis te-
ma puhul aitab ja sobib.»

Rahvasuu teab rääkida, et 
sääski peletavat ka õuna- ja pir-
nilõhn. Läänemaal elav Silvia 
räägib, et mere ääres peletab 
sääski tuul ja toas kärbsepiits, 
muid vahendeid nende peres ei 
kasutata. 

Ka Ylle ja Madli ei kasuta 
tööstuslikult toodetud sääsetõr-
jevahendeid, küll aga on akna ees 
putukavõrk ja sääskede peletami-
seks vehivad nad kätega.

Mulle endale näib pärast loo-
duslike sääsetõrjevahendite kat-
setamist, et ohutuim vahend kait-
seks tüütute pinisejate vastu on 
õige riietus.

Sääserahvast taltsutades

Kuidas eestlased muiste sääski tõrjusid?

Enne kui rääkida nappidest Eesti taimepärimuses esinevatest tõrjeva-
henditest, peaks teadma tausta. Nimelt polnud veel 1920. aastatel sün-
nis käia paljastatud kehaga, ka suvel. Päevitust peeti pigem inetuks ja 
seda püüti näo pealt, mis tahes-tahtmata pruunistus, maha pesta mitme 
taimega (nt mõru vahulill jt) või taimesaadusega (nt kasemahl).

Järelikult oli meie esivanematel vaja hoolitseda vaid väikeste keha-
pindade kaitsmise eest (käelabad, jalalabad, nägu − mitte pea, sest peas 
kanti mütsi või rätikut). Neil piirkondadel on kerge sääski märgata ja 
neid on lihtsam sealt ka minema ajada.

Muutunud on kliima ja ka elustandardid (stabiilne toatemperatuur). 
Kui esivanemad arvasid, et pärast ussimaarjapäeva (kaheksas septem-
ber) kaovad putukad, kärbsed ja sääsed ära, siis tänapäeval võib sääs-
ki toast leida ka südatalvel. Kliima soojenemisega on meie kliimavööt-
mes sääskedel rohkem põlvkondi. Mida enam põlvkondi, seda rohkem 
sääski.

Et esivanematel puudus otsene vajadus sääskede tõrjeks, puudub ka 
selle kohta märkimisväärne pärimus. Vaid Jõhvi kihelkonnast Kohtla-
Järvelt on teada, et sääski peletati toast kadakaoksa suitsuga. Sellega pe-
letati tubadest kõigepealt halba ja kurja, hiljem nakkusi tekitavaid pisi-
lasi, ja komme oli levinud üle Eesti. Ent vaid Kohtla-Järvelt pärineb 
teade «Kadakad sääskede hävitamiseks». Miks ainult kadakas? Ka lepp, 
kask või paju sobib sääskede hävitamiseks (näiteks võtta lepaoks ja õues 
istudes tõrjuda sellega ümbritsevaid sääski või koguni neid maha 
lüüa).

Praegusel ajal soovitatakse määrida end küüslaugu või hoopis nulu-
õliga (müüakse apteekides), ilmselt nende vänge haisu tõttu. Siiski tun-
dub, et pigem mõjuvad need vahendid inimesele (rahuneb ja meelitab vä-
hem sääski ligi) kui sääskedele.

Sääsehammustuse korral soovitatakse pärimustekstides kihelust vä-
hendada aaloelehega hõõrudes.

Raivo Kalle ja Renata Sõukand, 
HERBA uurimisrühm, Eesti kirjandusmuuseum

Zanzarin (tootja Engelhard 
Arzneimittel, Saksamaa, 
http://www.zanzarin.de/) 
sisaldab hulgaliselt lõh-
naaineid (tsitronellool, 
eugenool, geraniool jt), 
nahahooldusaineid jm.

Effitan (tootja Alva natur-
kosmetic, Saksamaa, 
www.alva.ee) sisaldab 
aaloet, sidruneukalüpti 
ja kookoseõli.

BioZeck (tootja Smellwell, 
Saksamaa, www.smellwell.
cc) sisaldab parafiiniõli, 
lõhnaaineid jm.

Urmas Tartes
Veretööl, ega hooli sellest, kas ohver oigab või mitte.
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Mõttepaus veekraani juures 
EDIE (4.6.09): Väikese süsinikujäljega 
energiatõhusate majade ehitamisega saa-
dakse moodsas ökoehituses juba hakkama. 
Nüüd on aeg panna piir vee raiskamisele, 
leiab USA ehitushiiglane McGraw-Hill.

Arni Alandi: Näen omagi majapidamises 
iga päev kurbusega, kuidas suur hulk vett, 
mida mõneks otstarbeks veel pruukida 
annaks, raisku läheb. Ometigi järgin vee 
kokkuhoiul kõiki rohenippe.

Metsad kliimamuutuses
YLE (30.5.09): Soome teadlased soovita-
vad metsakasvatajail loobuda monokul-
tuurseist okasmetsadest ja kasvatada edas-
pidi segametsi. Nimelt peavad segametsad 
kliimamuutusele märksa paremini vastu.

Arni Alandi: Üha enam on neid eksperte, 
kes kliimamuutuse pidurdamise vajadusest 
rääkides annavad ka nõu, kuidas paratama-
tuseks saanud muutusega toime tulla.

Harulduste nimekiri kasvab
Worldwatch Institute (2.6.09): Rahvus-
vahelise looduskaitseliidu viimaste andme-
te põhjal on maailma linnustik kiiresti vä-
henemas. Punasesse raamatusse on jõud-
nud 12 protsenti maailma linnuliikidest.

Arni Alandi: Ma igaks juhuks parem ei 
mõtle, mis juhtub ökosüsteemiga siis, kui 
need linnud päriselt kaovad.

Tõhus, tähendab mõistlik
ENS (1.6.09): Maailma looduse fond 
kiidab Euroopa Komisjoni 2000. aastal 
kehtima hakanud veedirektiivi eest, kuid 
hoiatab, et praegu sellest enam ei piisa.

Arni Alandi: Tõhususest ei räägita ainult 
veega seoses. Nagu riigieelarve puhul, ei 
piisa ka keskkonnahoius üksnes kulutuste 
kärpimisest, vaid tuleb mõelda, kuidas res-
sursse võimalikult mõistlikult kasutada.

Hübriidauto – enim müüdud
AP (4.6.09): Toyota Prius hübriidautost 
on saanud 
enim müü-
dud auto 
Jaapani tu-
rul. Edu 
aluseks pee-
takse valit-
suse maksusoodustust keskkonnahoidlike 
autode tootmisele.

Arni Alandi: Pealtnäha hea uudis, ent... 
«Ainus roheline auto on rohelist värvi 
auto,» ütles juba ammugi keskkonnakaitse-
spetsialist ja jalgrattasõber Mari Jüssi.

Muutuva maailma ohvrid
Time (4.6.09): Kliimamuutus on kaasa 
toonud 26 miljoni inimese ümberasumise, 
125 miljardit dollarit majanduskahju ning 
üle 300 000 enneaegse surma aastas.

Raha taastuvenergeetikasse
AFP (3.6.09): Rahapaigutused taastuv-
energeetikasse ületasid mullu esimest puh-
ku investeeringuid tavalisse energeetikasse. 

Arni Alandi: Vara öelda, kas see on läbi-
murre energeetikas. Rõõmustav igal juhul.
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Liis Kängsepp 
greengate@greengate.ee

Rio de Janeiro kodanik, 
carioca, äärmiselt uhke 
Amazonase vihmametsade 
looduse üle, loobib olmeprü-
gi tänavale laia kaarega.

Rio de Janeiros � imelises linnas, 
nagu kohalikud seda kutsuvad � 
kohtuvad Lõuna-Ameerikale 
omased suured äärmused. Mind 
on sealkandis alati seganud ini-
meste suhtumine ümbritsevasse. 
Praht visatakse maha, autod tos-
savad nii, et kõnniteedel on ras-
ke hingata, marketites pakitakse 
ost kolmekordsetesse kilekotti-
desse. Esimesed laused, mis nii 
hispaania kui ka portugali keeles 
õppisin, on seotud kiire ja viisa-
ka keeldumisega plastkottidest.

«Sa oled ikka liiga euroopla-
ne,» naeravad mõned minu 
carioca�dest (carioca�ks kutsutak-
se Rio de Janeiro põliselanikku) 
sõbrad, kui leti ääres riidest poe-
kotti lehvitan.

Kunagi allaheidetud maad
alandatakse tänapäevalgi

Carioca�d on uhked oma randa-
de üle ja armastavad neid pala-
valt, aga sellest hoolimata kubi-
sevad Rio rannad joogitopsidest, 
pakenditest ja kookospähklikoor-
test. Sotsiaalreklaamid paluvad 
visata praht sobilikku kohta, kuid 
need üleskutsed ei pälvi ilmsel-
gelt just palju tähelepanu.

«Põhjus on ajalooline,» arvab 
mu sõber Luciana. «Brasiilia oli 
algselt ju koht, kust Euroopasse 
rikkusi tassiti. Meie elupaika näh-
ti vaid ekspluateeritava alana, see 
on ajukäärudesse jäänud.»

«Kõik hakkab peale haridu-
sest,» ohkab sõber Mariana, «koo-
lis võidakse küll rääkida, et prü-
gi maha visata on halb, aga kui 
kodus vanemad teisiti teevad, võ-
tab suhtumise muutmine aega.»

«Ega küsimus olegi ainult koo-
lihariduses,» sekkub Davi, «puu-
du jääb ka valitsuse tahtest. Kui 
Euroopas visati keskajal kogu 
praht suvaliselt aknast välja täna-
vale, siis meil tehti sedasama veel 
19. sajandi lõpus.»

Davi jutust jääb mulje, nagu 
ei erineks Rio prügisortimises 

millegagi mõne aasta tagusest 
Tallinnast � rääkimata sellest, et 
sorteeritud prügi kogumiskohti 
on Rios ilmselt ehk isegi vähem 
kui Tallinnas mõne aasta eest.

«Paberi, plasti ja metallpurki-
de jaoks on meil avalikud kogu-
mispunktid. On inimesed, kes tu-
levad sulle koju, viivad need asjad 
minema ja müüvad ümbertööt-
lusÞrmadele,» räägib Davi. «Aga 
tegelikult on ümbertöötlemine 
ikka harv nähe.»

Lonely Planeti andmetel on 
favela�des (osmikurajoonid) ela-
vad carioca�d ümbertöötlemise-
ga aktiivselt seotud, kogudes eel-
kõige just plekkpurke, kuna 
nende eest makstakse üsna head 
raha. Peale selle saab purke va-
hetada näiteks elektriarve alla-
hindluse vastu. Nii võibki kõikjal 

Rio randades kohata suurte kot-
tide ja räsitud olemisega, ena-
masti tumedanahalisi brasiillasi, 
kes himustavad rannas peesitaja-
te joogipurke.

Liiklusummik – tutvumiskoht

Suurel osal keskklassi carioca�dest 
võtab olulise tüki päevast liiklus-
ummikus passimine. Gringodele 
ellujäämist õpetav raamat «How 
to be a Carioca?» viskab isegi nal-
ja, et Rio puhul olevat tavaline 
kohtuda oma tulevase abikaasa-
ga just ummikus istudes, kui suu-
rest igavusest autoakna alla kerid 
ja kõrvalsõidukit juhtiva kauni 
daamiga juttu asud puhuma.

Liiklusummikute peamine 
põhjus pole küll linna tihe asus-
tus (väidetavalt kuulub Rio de Ja-

neiro maailma 25 tihedamini 
asustatud linna hulka − ruutki-
lomeetril elab umbes viis tuhat 
inimest), vaid hoopiski mägine 
maastik. Rio mäed tunduvad fo-
todelt vaadates imeilusad, kuid 
igapäevaelus pole nende kukil 
elada sugugi lihtne. Just ühe mäe 
tõttu oli näiteks Copacabana 
rand veel sadakond aastat tagasi 
üsna asustamata kant. Linnapla-
neerimine on Rios praeguseni 
paras peavalu. Nüüdseks on mä-
gedesse uuristatud tunnelid, kuid 
leevendust aina tihenevale liiklu-
sele neist eriti pole. Tipptundidel 
on need pigem pudelikaelad, mis 
ummikute tekkele kaasa aitavad. 
«Meie liiklus ei laabu kunagi just 
huvitava geograaÞa tõttu,» ohka-
vad mu sõbrad, kes peavad auto-
de või bussidega hommikuti 
ühest linna otsast teise tööle vu-
rama ning veedavad nõnda suu-
re osa oma elust ummikuis pas-
sides. Üks neist on seetõttu ära 
õppinud püstijalu magamise.

Metsasalu keset linna

Väidetavalt olla veel paarsada 
aastat tagasi Rios mõned mäed 
rohkem olnud, inimkäed aga 
kandsid need laiali, kuna kõrgen-
dikud takistasid värske õhu 
voolu linna. Ma ei kujuta ette, 
kuidas saaks palavas Rios elada, 
kui need mäed veel tänapäevalgi 
endisel kohal seisaksid.

Olen veendunud, et õhusaas-
tegi oleks koos nende kunagiste 
mägedega suurem kui praegu. 
Muide, alles jäänud mäed on õhu 
ringlusele märgatavaks takistu-
seks ning neid peetakse ka üheks 
põhjuseks, miks paljude carioca�de 
lapsed on astmaatikud. Rääkima-
ta sellest, et mul pole Rios ühte-
gi sõpra, kellel poleks mingisu-
gust allergiat.

Liiklusummikus ootamisest 
sugenenud närvipinget käivad 
carioca�d leevendamas oma kuul-
satel randadel või parkides, mi-
da Rios on lugematu hulk.

Hoolimata probleemidest jääb 
Rio äärmiselt roheliseks linnaks, 
mille keskel kasvab isegi mets. 
Tegelikult küll vaid selle vihma-
metsa riismed, mis kord Rio de 
Janeirot ümbritses. Tijuca rohe-
ala on hea võimalus põgeneda 
linnakärast piknikule või väikse-
le matkale.

Rio de Janeiro ja carioca

� Rio de Janeiro koos satelliitlinnade-
ga on Brasiilia ja Lõuna-Ameerika 
suuruselt teine linn Sao Paulo järel.

� Rio de Janeiro linnas elab pea ka-
heksa miljonit inimest, koos satelliit-
linnadega on elanikke piirkonnas 
enam kui 14 miljonit.

� Rio hõlmab 1260 ruutkilomeetrit, 
asustustihedus on natuke alla 5000 
inimese ruutkilomeetri kohta.

� Elupaigad ulatuvad Rios mere-
pinnalt kuni kilomeetri kõrgusele.

� Rio elanikud ehk carioca�d armastavad süüa riisi ja ube, juua värs-
keid puuviljamahlu, õlut ning caipirinha�t, käia rannas ning veeta 
aega pere ja sõpradega.

Rio: elu ranna ja mäetipu vahel
Mägedest pärit mullaga täideti laht, mille kohal asuvad praegu mõned Rio linnaosad. Liis Kängsepp 

Linnale lisavad vürtsi favela�d ehk osmikurajoonid.
Liis Kängsepp 

Vaikne 
ookean

Atlandi 
ookean

Brasiilia

Rio de 
Janeiro



Kanalisatsioon miljardi eest 
Tartu Postimees (14.5.09): Tartu on 
esimene linn, mis täidab Eesti Euroopa 
Liiduga liitumisel võetud kohustuse varus-
tada üle 10 000 elanikuga asulate reovee-
kogumisalad kanalisatsiooniga. Projekti on 
investeeritud miljard krooni.

Margit Veromann: 1998 valmis tunnel-
kollektor «Kesklinna 1», millega suunati 
juba 80 protsenti Tartu reoveest puhastile. 
Võttis aega 11 aastat, et ka ülejäänud 20 
protsenti vett saaks puhastatud. Suurem 
osa aeg-ajalt vänget kanalisatsioonihaisu 
tundvatest tartlastest ilmselt ei teagi, kust 
eespool nimetatud odöör pärineb � kas 
toob tuul selle lautadest. Tegelikult  hoopis 
lahtistest reoveehoidlatest. Uuring väidab, 
et Tartu reoveesetetest biogaasi toota oleks 
tulus ettevõtmine, metaani saaks kasutada 
tervelt 12 liinibussi käigus hoidmiseks.

Rakvere roheline elekter 
Virumaa Teataja (27.5.09): Esimese 
Eesti linnana hakkab Rakvere tänava-
valgustuseks kasutama vaid taastuv-
allikaist tehtud elektrit.  

Margit Veromann: Eestis on elektri-
turuseaduse § 57 alusel taastuvad energia-
allikad vesi, tuul, päike, lained, tõus-mõõn, 
maasoojus, prügilagaas, heitvee puhasta-
misel eralduv gaas, biogaas ja biomass. 
Linnatänavate ja parkide lambid põleksid 
taastuvenergia abil kevadel ja sügisel lahe-
dasti, suvest rääkimata, mil tänavavalgusti-
te põlemine polekski vajalik. Pigem võiks 
hoida suvise lampide põlemise pealt tal-
veks kokku, mil ümberringi varitsevad 
poriloigud ja kottpimedus.

Reedeti rattaga tööle!
www.rattarikkaks.ee kutsub linnaelanik-
ke sõitma tööle ja kooli jalgrattaga.

Margit Veromann: Ühisväntamine on 
meeleolukas ja säästlik. Tallinnas seisavad 
rattaparklad tühjalt, Tartus on koolide ja 
raamatukogude esised tuubil täis. Peame 
rattaliikluse kasulikkusest teadlikeks saa-
ma, teisisõnu − jalgratta leiutama.

Püüame vihma kinni! 
Tartu Postimees (5.6.09): Kahe päevaga 
sadas maha pea kogu juuni sademete hulk.

Margit Veromann: Taevast sadavat vett 
vaadates olen mõelnud, kuidas võiks padu-
sadusid ära kasutada. Kuidas saaks linn 
varuda näiteks tulekustutuseks, haljasalade 
ja botaanikaaedade kastmiseks vett? Ei osa-
nud muud kui alustuseks majapidamises 
olevad nõud rennidele alla vedada. Ja kuu 
jagu aiakastmisvett ongi omast käest võtta.

Muist võililli elab ohu piiril
Tartu Postimees (27.5.09): Punasesse 
raamatusse on kantud 43 võililleliiki, vaid 
kuus on ohustamata ehk aiapidaja 
jaoks liigagi elujõulised.  

Margit Veromann: Eestikeelsete taimeni-
mede andmebaas annab 58 eri võililleni-
metust. Eestis kasvab165 võilille pisiliiki. 
Peale selle, et võilill on üks tüütu mõru-
maitseline umbrohi, on ta kariloomadele 
vägagi meele järele. Kes ei oleks kuulnud 
maitsvast võilillemeest, võilillesalatist ja 
võilillest kui ravimtaimest (kõhukinnisuse 
vastu ja sapierituse soodustamiseks). Kui 
raha napib, sobib juurepulbrit segada koh-
vipuru hulka, üks mõru jook kõik!
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Linda Rusalepp 
greengate@greengate.ee

Kui metsas käigu päev va-
hele jäi, oli nagu haige olla, 
kõneleb 88-aastane Aluta-
guse loodusemees. 

Käisime juuni alguses Juhan Le-
pasaarel Oonurmes tema isako-
dus külas. Talu leida polnud ras-
ke � õuel seisis palju traktoreid ja 
metsamasinaid. Hoovis võtsid 
meid vastu kaks agarat ja paigal-
püsimatut koera, kes lahendasid 
ka meie probleemi õige hoone 
leidmisel � olid uksekella eest.

«Nagu Vargamäe Andres elan 
saunas,» ütleb Lepasaar ise. Suu-
res majas elab poja pere. Aga siis-
ki on see üks ja sama talu, Juhan 
Lepasaare nooruspäevade kodu 
� ja mis nooruses juhtub, jääb 
hinge ning ilmneb vanemas eas.

«Nõukogude kasvatus rikkus 
lapsed. Kivimajade vahel pole ko-
duarmastust. Seinad tõmmati 
kriipse täis, eeskuju polnud. Ha-
kati pahaks,» kõneleb Lepasaar. 
Kui ta koolis käis, peeti tähtsaks 
armastust oma rahva vastu.

«Kõige suurem aps on maa-
koolide sulgemine.» Lepasaar tun-
neb muret selle pärast, et suures 
koolis ei suuda õpetaja paljusid 
õpilasi korraga jälgida. Suurtes 
koolides lapsed võõrduvadki loo-
dusest, ei pea temast lugu.

Hotell valges lumes

Kui Lepasaar sõja süttides mo-
bilisatsioonikutse sai, ei teadnud 
ta alguses, mida teha, aga viha Ve-
ne võimu vastu otsustas, mis eda-
si saab. Nelja-viie poisiga mindi 
ära Muraka rappa peitu. «Kaks 
aastat metsas elamist kasvatas 
metsatunnetuse, elasid sisse, olid 
nagu loodusega ühes tükis. Kõr-
vakuulmine teravnes. Kui inime-
ne metsas liikus, hakkasid linnud 
teisiti häälitsema. Kõik ei tajunud 
loodust, nemad leidsid varem või 
hiljem oma otsa.»

Elati punkris, öid veedeti lõk-
ke ääres. Tuld ei saanud ka alati 
üles teha, sest lennukid olid liik-
vel. Kui lõke põles, sai soojenda-
da ainult ühte külge korraga.

Patareitoitel krapist kuulati vä-
lismaa muusikat. Juhan sõnadest 
aru ei saanud, aga viisid meeldi-
sid väga, eriti läksid hinge Itaalia 
laulud. Nõnda tuli hakata meloo-

diatele eestikeelseid sõnu kirjuta-
ma. Punker, kus elati, ristiti üm-
ber. Söega veeti lauajupile «Hotell 
valges lumes» ja lauajupp kinni-
tati punkri sissepääsu kohale.

Õpilasena oli Juhan Oonurme 
kooli parim joonistaja. Tema teo-
sed kaunistasid albumeid, mida 
välismaa sõpruskoolidega vahe-
tati. Esimeseks katsetuseks kirju-
tada olid read, mis said loodud 
rabas krapist kuuldud viisidele.

Looduses rännates tahtis Ju-
han kuidagi osa saada ümbritse-
vast. «Laanelilled hoiavad elu sa-
ladust, on vaikuse ja rahu 
sümbol,» luuletab ta oma raama-
tus «Laaneteedel».

Lepasaare arust ei leia täna-
päeva luulest enam meloodiat. 
«Plõnnitakse ühte ja sama rida 
kogu aeg. Varasematel luuletaja-

tel, nagu Anna Haaval ja Juhan 
Liivil, on meloodilised, ilusad 
ning köitvad sõnad.»

«Kirjutamine võtab sõrme, käe 
ja südame ka. Raamatute kirju-
tamine oli nagu trööstiks.» Lepa-
saare parimad aastad möödusid 
1950. aastatel D�ezkazganis va-
bakäiguvangina vaeveldes. «Et 
mitte vaimselt murduda ega tüh-
jast lootusetuse tundest surra, 
haarasin pliiatsist kinni kui up-
puja õlekõrrest.» Hiinlane, kelle-
ga ta nari jagas, hoiatas valvuri 
tulekust, nii sai Juhan pliiatsi-pa-
beri peitu panna. Ta kirjatööde 
teemaks on ikka ja alati loodus.

Pärast vangilaagrist vabane-
mist sai Lepasaar töökoha Tudu-
linna sovhoosis. Autojuhiamet 
võimaldas palju liikuda ja näha. 
Pärast tööpäeva lõppu võttis ta 

binokli ja läks metsa. Mõnikord 
juhtus, et miski meelitas nõnda 
rajalt kõrvale, et koduteed ei leid-
nudki enam üles ja tuli hommi-
kut oodata. Samal ajal muidugi 
pere muretses kodus.

Kui metsas käigu päev vahele 
jäi, oli nagu haige olla. Hilisem 
töökoht haljasalade planeerijana 
sobis elu kutsega paremini.

Üks tõru kasvas tammeks

«Loodusele on tagasilöök, et met-
savahikohad ära kaotati. Poliiti-
kud leiavad alati vabanduse.» Kui 
metsavahid veel ametis olid, pol-
nud metsavargustest haisugi, sa-
lakütte liikus samuti vähem. 

Käisime ka korra garaa�is, 
heitsime pilgu Lepasaare enda 
tehtud viiskudele ja vanadele töö-
riistadele, millest ühe otstarvet 
me välja ei mõelnudki. Riistu sei-
sis siin varem rohkem, aga Juhan 
oli nooremana lollist peast palju 
kraami ära põletanud.

Taluõuel kasvab tammepuu, 
mida kutsutakse Juhani tammeks. 
Poisina oli Juhan taskus tõrusid 
koju toonud ning aeda kasvama 
pannud, kuid ainult üks sai päris 
puuks. Tamm on nii suur, et ei 
usukski teda nii nooreks.

12. juuni 2009

Margit Veromann  
margit@greengate.ee

Eesti rohelised juured:
metsamees Juhan Lepasaar

Juhan Lepasaar

� Juhan Lepasaar sündis õuna-
puude õitsemise aegu, loodus-
kaitsepäeval 13. mail 1921 
Lepasaare talus Oonurme 
külas Alutagusel.

� Sõja tõttu jäi haridustee poo-
leli.

� 1942. aastal sõitis Lepasaar 
Saksamaale lennuväe abitee-
nistusse, hiljem õpetas Kloogal 
välja noori leegionäre.

� 1949. aastal ta arreteeriti 
ning saadeti Karaganda 
Dþezkazgani stepilaagrisse, 
kust vabanes 1956. aastal.

� Tema kirjutisi on avalda-
tud Eesti Looduses, Noorte 
Hääles, Rahva Hääles, 
rajoonilehtedes. Kokku on 
Juhan Lepasaar kirjutanud 
umbes 300 artiklit ning seitse 
raamatut, millest tuntuim 
on «Laaneteedel» (1989). Ta 
on ka filmi «Kandlekuusk» 
(1994) peategelane.

� 1997. aastal sai Lepasaar 
Eerik Kumari looduskaitse-
preemia.

Juhan Lepasaar ütleb, et on arvatavasti ainus mees Eestis, 
kes on karu eest puu otsa roninud. Martin Sauk

Looduseraamat kui haruldane ja ilus liblikas
Mirjam Pikla
mirjam@greengate.ee

Järvamaa keskkonnaspet-
sialisti Raul Eenpuu putuka-
raamatul läheb sama hästi 
kui «Harry Potteril».

Raul Eenpuu uuest putukaraa-
matust on saanud taganõutud 
teos. Eesti loodusuurijate selts le-
vitab Eenpalu raamatut, kuid 
ühel juunipäeval oli see seltsistki 
otsas. Teos algab Vellavere ilma-
targa Vadim �elnini sõnadega: 
«Hoidke silmad lahti, siis näete 
palju. Hoidke kõrvad lahti, siis 

kuulete palju. Ärge võõrduge loo-
dusest. Lapsed tunnevad auto-
marke, [�] aga naksurit ja jook-
siklast ei eralda.»

Võib-olla on võõrdumine loo-
dusest, kuid samas tugev tead-
mistejanu võlusõnad, miks alga-
ja putukahuvilise käsiraamat 
niivõrd suure menu osaliseks on 
saanud. Või on põhjuseks asja-
olu, et viimane selline käsiraamat 
putukate kogumiseks ja määra-
miseks ilmus pea pool sajandit 
tagasi? Igal juhul võivad need, kel  
võimalus uut väärtuslikku üllitist 
käes hoida, rõõmustada: kirjelda-
va teksti, praktiliste näidete ning 
illustratsioonide abil ulatab au-

tor terekäe neile, kes putukatega 
veel sinasõbrad ei ole.

Vanad majad ja nende ümb-
rus, veekogud, niidud ja metsad 
� kõikjal võib leida liikumas või 
sumisemas eri liiki putukaid. See 
maailm, mis oleks justkui mui-

nasjutt, avab teadjale putukahu-
vilisele soojade ilmade saabudes 
oma väravad. Kas sa oskad loo-
duses ära tunda kirju-kilpmardi-
ka maltsalisel umbrohul, või tead, 
kes närib viljapuude lehe- ja õie-
pungadesse auke?

Raamatus annab autor prak-
tilisi juhtnööre putukate kogumi-
seks, määramiseks ja vaatlemi-
seks. Esmapilgul lihtne tegevus 
on praktikas nüansirohke ning 
vajab teadmisi ja läbiproovimist. 
Oskus näha ja kuulata loodust 
enda ümber on kingitus. See raa-
mat on niisama väärtuslik kui ha-
ruldane liblikas, keda sa ühel päe-
val esimest korda kohtad.

«Kuidas 
saada loo-
dusuurijaks. 
Teejuht alus-
tavale putu-
kahuvilisele»

Raul Eepnuu, 
2008, 80 lk
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Üritusele «Eesti ratta-
rikkaks» pole tulu jutul 
jalgrattakultuurist kui 
liikluseeskirjakohasest 
kombekast rattasõidust. 
Vahetagem kultuuri 
venelik-saksalik mõiste 
inglasliku vastu. 

Kultuur pole mitte komblus 
ega viisakus, vaid rühm ini-
mesi, kes mõne asja poolest 
üksteisega sarnanevad (vrd 
agricultura ja kultuurtaimed 
peenral). 

Jalgrattakultuur on nen-
de inimeste hulk, kes veavad 
jalgratta endaga ühest kohast 
teise liikudes kahe jala vahel 
kaasa (1), nende inimeste iga-
sugu omadused, mistõttu neil 
on võimalik jalgratast omada 
ja sellega sõita (2), ning nen-
de motiivid seda teha (3). 

Rohelise mõttelaadiga ini-
mest vaevab, miks Eesti rat-
takultuuri arvukus ja mõju-
kus ei ole niisama suur kui 
Taanis või Hollandis.

Kuid Eestis on ju neli kor-
da vähem rahvast kui Taanis 
ning kümme korda vähem kui 
Hollandis (1). Sõidusobivat 
ilma on kuus kuud vähem kui 
nendes maades (2). 

Neid tõiku, mida ei saa 
muuta, ei tohi ka plaanide te-
gemisel muudetavaks ulmelda! 
Neist kahest tõigast tulenevalt 
on 1 km Eesti rattateed seitse 
korda vähem n-ö tootlik kui 
Taanis, Hollandist rääkimata. 
Eesti rattatee on linna või val-
la jaoks seitse korda kallim kui 
Taani ja 20 korda kallim kui 
Hollandi oma. Elanike sisse-
tulekuid ega linnakassa laeku-
misi see Eestis ei suurenda.

Rattateede vähetootlikku-
sest saab poliitilise otsusega 
mööda vaadata ja need ikka-
gi rajada. Et aga Eesti jalgrat-
takultuur on napp, ei ole tal ei 
Taani ega Hollandi oma mõ-
jujõudu. Paljud, ise jalgratta-
kultuuri kuulumata, püüavad 
jutuga ratta tervisekasulikku-
sest jalgrattakultuuri häälte 
kaalu tõsta (ja ka oma hääle 

kaalu tõs-
ta). See ei 
mõju. Seetõt-
tu ei rajata ratta-
teid ei rattakultuuri-
poolse demokraatliku 
surve tõttu, nagu neis 
rikkais mais, ega kiires-
ti ega sinna, kuhu rattu-
reil on kasulik sõita. 
Kasulik aga tähendab 
siinkohal seda, et kui 
rattur sinna sõidab, siis 
sellega suurendab ta nii 
iseenda kui linna üldist jõu-
kust! 

Kergliiklustee 
muutub meil 
millekski muuks

Rattateid rajatakse 
linnaosa- või detail-
planeerimise loogi-
ka järgi � mis samu-
ti ei ole paha. Ent 
kui linnaosa planee-
rimine ei ole paras-
jagu teoksil, siis ei ole 
aktuaalne ka sinna 
rattateid joonistada, 
nende väljaehitamisest 
rääkimata. Kui mõnda lin-
naosa planeeritakse ja ehita-
takse või ehitatakse ümber, 
siis tõenäoliselt rajatakse sin-
na ka kergliiklusteed. Uued 
kergliiklusteed muutuvad lin-
naosa serval tavaliselt milleks-
ki muuks ja edasi saab sõita 
läbi häda. Eesti seadused ei 
ütle ka jalgratturit rahuldavalt, 
kuidas toimub kergliiklustee 
ja sõidutee ristumine. Eesti 
rattakultuur ei saa nende tõ-
siasjade tõttu pruukida omi 
rattateid samaks ja samal vii-
sil (s.t sama intensiivsusega 
ja kasuga), kui Malmö ja 
Kopenhaageni rattakultuur 
kasutab omi. Kopenhaageni 
insener väntab hommikul rat-
taga 20 minutit rongi peale ja 
on poole tunni pärast üle väi-
na Rootsis tööl. Jalgratas an-
nab talle aja- ja rahavõitu. 
Lasnamäelt TTÜsse sõitjale 
on jalgrattaost kas tulutu väl-

jaminek või � kui ta seda töö-
lesõiduks kasutab � oma elu 
ohustaja!

Lapsevanema rattateekond 
lasteaia kaudu tööle (1) ning 
linnaosasisene kergliiklustee 
ajaviite ja tervisespordi eden-
damise lähteülesandega (2) 
langevad Eestis harva ühte. 
See, kas neid saab ühitada, 
sõltub linna makrostruktuu-
rist, teede suunast, ettevõtete 
ja koolide paiknemisest ning 
mootorliikluse väljakujune-
nud tavadest. Neid muude-
takse, aga põlvkondade, mit-
te aastate skaalal!

1930. aasta Inglise või 
Rootsi linnasõidujalgratas pol-
nud veereomadustelt halvem 

meil praegu müüdavast kesk-
mise hinnaklassi kaherattali-
sest. Minu isa oma püsis töös 
pool sajandit. Seega pole jalg-
ratta disainilisel muutumisel 
linnajalgrattakultuuri ega rat-
taliikluse kasvule mingit mõ-
ju. Uudismudelitel on täht-
sust vaid müügikonkurentsis. 
Maastikuratta ostja tõenäoli-
selt ka ei lülitu linnarattakul-
tuuri. Ta ei viitsi teha lisaku-
lusid porilaudadele ega 
tuledele, ta ratta sadul on 
traumaatiline ta eesnäärmele 
ning juhtraud kahjustab rand-
meid. 

Vajadusepõhiselt sarnaneb 
ratas praegu tolmuimejaga, 
veidi vähem külmiku ja tele-

riga. See suhe võib kergesti, 
kuid mitte väga kiiresti muu-
tuda. Analüüsin. Jalgrattakul-
tuur on vanem. Vajadus omal 
jõul kiiresti liikuda oli olemas 
juba enne esimese jalgratta 
ehitamist, kuna vajadus tol-
muimeja, külmiku ja teleri jä-
rele tekitati koos nende turu-
le toomisega. 

Kuni põrandaid tehti põ-
randalaudadest ning raama-
tud tolmasid elutoas, oli tol-
muimeja hea tolmu ja kirpude 
vastu ja kultuur kasvas. Mood-
sate õlitatud silepõrandate 
ajastul kaotab tolmuimeja 
oma rolli ja on tõrjutud ga    raa-
�i  uksele kenitlema. Külmik on 
arenenud ersatssahvrist jõu-
kust näitavaks sisekujundus-
elemendiks. Teisenevad kul-
tuuri vajadused. 

Telerikultuuri tekitas alul 
aparaadi uudsus, nüüd aga 
määrab teleturg (Þlmid, muu-
sika, mängud, sport) enami-
ku ta vajadust. Jõukuse näita-
mine aparaadi disainilise 
aktuaalsuse kaudu puudutab 
vähemust ega laienda kultuu-
ri. Teise ja kolmanda tolmu-
imeja, külmiku, teleri ega jalg-
ratta ost ei tähenda vastava 
kultuuri laienemist.

Vaja nelja 
käiguga ratast

Maastikurattal ei 
ole ei maastikul ka-
su    tamisel ega garaa�i-
 nagis rippudes oma-
niku tervise eden-  
 damisse mingit posi-
tiivset mõju. Jalgratta 
täiustumisest, ta hin-
na langusest ei sõltu 
jalgrattakultuuri laie-
nemises ei nüüd ega 
edaspidi miski. Tol-
muimejate �ansiks on 
moe muutus � kui 
silepõrandate asemel 
lähevad moodi kare-
dad-karvased. Ratta-
rohe liste �ansiks on 
kõrge naftahind, kallid 
bussipiletid, kallis auto-
parkimine, head linna-
valitsejad, kes ei salli 
saastatud linnaõhku, ja 
kliima soojenemine. 

Ratsionaalselt vaja-
me Eestis neljakäigulist ratast: 
esimene mäkke, teine kesklin-
na, kolmas maanteele vastu-
tuulega ja neljas pärituulega! 
Vajame ergonoomilist sadu-
lat, leistangi ja käepidet, ka 
pori eest kaitsvaid porilaudu, 
vihmapõlle, ees- ja tagatulesid 
ning tugevat trossi ja taba. 
Nimetatuist pole Tartu linna 
üheski jalgrattapoes praegu 
üksikmüügil  muud kui 
lambid, trossid ja tabad! Enim 
pakutakse aktuaalsust veidra 
disaini mõttes. Teiseks paku-
takse odavat hinda ja madalat 
kvaliteeti. Kõrge kvaliteet 
kõrge hinnaga, mis väheseid 
huvitab ja kultuuri ei laienda, 
on pakkumistes kolmandal 
kohal. 

Ergonoomilised mugavad 
jalgrattad on praegusaja vae-
se eestlase jaoks tulutud ja 
liiga kallid, ning rikka jaoks 
samuti. Pigem ostab ta auto. 
Rattakultuur hakkab taas laie-
nema, kui jalgrattaost ja -sõit 
on autosõidust kasutoo-
vam!, rattateed on muude-
tud täiesti siledaiks ja atrau-
maatilisteks, ning tõhusate 
porilaudadega vähekäigulist 
linnaratast ei peeta enam kal-
liks veidruseks.
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On naiste tööd ja mees-
te tööd. Nii arvatakse. 
Selle kohta, mida naine 
saab ja tohib ning mida 
ta ei või ega saa, on 
eri arusaamu, müüte, 
lugusid ja praktikaid.

Võrdsuse müüdid ühiskon-
nas lõikavad ära needsamad 
võrdsed võimalused. Paljud 
viljakad ja uuendusteni ju-
hatavad valikud võivad hää-
buda ning hääbuvadki aru-
saamas, nagu kaotaks naine 
oma kvaliÞkatsiooni ja töö-
võime, kui ta pikalt lastega 
tegeleb. Just seetõttu olevat 
mees tublim, konkurentsi-
võimelisem ja edumeelsem.  
Hmm? Mõelgem hetkeks 

evolutsiooni peale. Kuidas 
sai inimene üldse artikulee-
ritult häälitsema hakata ning 
mõtlemise ja keele  ühistoi-
mimiseni jõuda? Ilmselt ei 
mujal kui ema süles. Aru-
saadavalt on see nüüdki nii. 
Mitte, et laps ei suhtleks 
oma isaga või teistega. See  
ongi meid edasi viinud, et 
vanemad (emad) on lapsi 
usaldanud teistegi lähikond-
sete hoida ja õpetada. See-
gi on risk ja väga kaalutle-
tud risk, mille on inimese 
arengu jooksul võtnud pi-
gem emad kui keegi muu. 
See on midagi hoopis teist 
kui pelk risk, mis võetud 
börsil, või risk, mille võta-
vad sõjamehed. See söakus 
on jätkuvalt meie ümber  � 
naistes. Mitte nõrgemas, 
vaid teises olemise pooles. 
Mitte vähem konkurentsi-

võimelises, vaid muul moel 
otsustavas pooles. Pooles, 
mida meestekeskestes ühis-
kondades, nagu kahjuks ka 
Eesti oma, on koheldud 
omapäraselt. Näiteid? 

Aga palun. Üks naisaka-
deemik teaduste akadee-
mias. Kiiresti ja madal lennul 
lõppevad teadlaskarjäärid. 
Kümnendiku ja enamagi 
ulatuses erinev tasu tõepoo-
lest sama töö eest. Kui nai-

selikku, kaalutletud riskivõt-
mist oleks meie ühiskonnas 
rohkem, kas oleks puhutud 
sedavõrd kõva plaksuga lõh-
ki majandusmull?

Ma pole ei valve- ega 
võitlev feminist ega üldse 
erilist naiste õigust nõu-
dev naine. Mõelge aga sel-
le peale, mis saab majast, 
kui asjaolu tõttu, et keegi 
pole maja vundamenti mär-
ganud ega oluliseks pida-
nud, hakatakse seda maja 
alt välja urgitsema?

See kaalutletud riski võt-
mise võime ja keelesuhe kui 
midagi põhjapanevat hak-
kab silma. Mõelge, kui liht-
ne oleks olemistki ühiskon-
nas kirjumaks muuta. Ja 
seda vaid rohkem pidades 
seostest, tänu millele keele 
ning kultuuri kirevus on 
meil tänaseni olemas.

8 ELUOLU

ROHELINE UUDIS  
100 AASTAT 
TAGASI 

Wiljandi olud

Johnsi nahawabrikust ja 
Natuse wärwikojast tulew 
wesi, mis lahtist kiwerdi-
kõwerdi kraawi mööda 
järwe jookseb, sünnitab 
Liiwaküla elanikkudele 
koledat haisu. Linnaisad 
hoolitsewad selle eest, et 
trepimägi kunstilisel wiisil 
jalutajatele ilusaks tehti, 
aga selle eest ei hoolitse 
nemad sugugi, et nimetatud 
kraawist paha lõhna sääl 
istujatele ninasse ei tungiks. 
Koguni wõimata on trepi-
mägedel olla kui tuul järwe 
poolt puhub. Siis peab iga 
sääloleja põgenema, kellel 
haistmiseapparat wähegi 
korras.

(Postimees, 12. juuni 1909)

«See ongi meid 
edasi viinud, et 

vanemad (emad) 
on lapsi usaldanud 
teistegi lähikondsete 
hoida ja õpetada.»

21. sajandi elu: võrdsus kui edu valem

Rohelise Värava antava 
Valge Lamba ordeni saab 
sedapuhku keskkonnainves-
teeringute keskus (KIK) 
raskelt tulnud, kuid vajaliku 
ja kodanikke rõõmustava 
otsuse eest korraldada kesk-
konnaprogrammi teine taot-
lusvoor.

«Keskkonnatasude lae-
kumine on olnud esimeses 
kvartalis plaanipärane. Kuna 
prognooside järgi laekumi-
sed vähenevad, siis ei tulnud 
otsus teine voor välja kuulu-
tada nõukogus kergelt. Sa-
mas on meil kohustus kesk-
konda hoida, mistõttu tuleb 
ka see pisku keskkonnahoi-
du suunata, et hoida ära 
halvim,» kirjutab KIKi ko-
dulehel nõukogu esimees 
ja ühtlasi keskkonnaminister 
Jaanus Tamkivi.

12. juuni 2009

Eesti linn ning jalgrattakultuur

«Eesti seadused ei 
ütle ka jalgratturit 
rahuldavalt, kui-
das toimub kerg-

liiklustee ja sõidu-
tee ristumine.»

Valdar Parve

20. sajandi alguses, 
mil Tartus nägi 
trükimusta see 
rõõmus raamatuke, 
oli jalgrattasõitja 
elu linnas hoopis 
ohutum, auto-
liiklus alles otsis 
kohta linnapildis.


